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JYtegbukott a z o s z t r á k k o r m á n y . 

Bécs, december 13. A Wiener Zeitung-
csütörtöki száma a következő legfelsőbb 
királyi kéziratokat fogja közölni: 

Kedves dr. Körber! 
Elfogadom az osztrák összkormány 

nekem felajánlott lemondását és meg-
bízom ün't és a többi minisztereket az 
uj kormány megalakításáig a kormány-
zati ügyek-vezetésével. 

Egyúttal 'tudatom önnel, bogy dr. 
Spltzmiilter Sándor titkos tanácsosomat 
megbízom az uj kormány megalakítá-
sával. 

Bécs, 1916 december 13-ikán. 
KÁROLY s. k. 

Dr. Körber s. k. 

Kedves dr. Spitzmiiller! 
Tudatom- önnel, hogy osztrák kor-

mányom lemondását elfogadtam és azt 

(Saját tudósítónktól.) A decemberi köz-
gyűlés — talán az utolsó, melyet a háború-
ban tart a város — Cicatricis Lajos főispán 
ünnepélyes és lelkes hangú szavaival kezdő-
dött, amelyek a négy szövetséges hatalom 
békeajániatánalk jelentőségét méltatták. Ko-
czor János tanácsnok elparentáíása után 
Wimmer Fülöp indítványa következett a rek-
virálásról. A z indítványtól, a tanácsi előter-
jesztésről és a hozzájuk 'fűződő vitáról külön 
cikkben számolunk be. A mai tárgyalás 
Wimmer indítványa mellett még a tanyai 
iskolák ügyének szentelt hosszabb időt, ugy, 
bogy a — most már — 12 milliós kölcsön, 
valamint a hadikölcsön-jegyzés ügye csütör-
tökön kerül csak sorra, amikor délután 5 
órakor, a közigazgatási bizottság ülésének 
befejezése után kezdődik a közgyűlés. 

Cicatricis Lajos főispán a közgyűlés 
megnyitása után a, következőkbenv emléke-
zett meg békeajánlatunkról: 

— Amidőn a mai napra összehívott tör-
vényihatósági bizottági közgyűlést rnegnyi-
itottnak jelentem ki, lehetetlen mellőzni azt a 
tényt, amely a tegnapi nap folyamán a há-
borús viszonyokban beállott. A szövetségesek 
ifányes győzelmeik után a somleges államok 
utján azt az elhatározásukat jelentették be 
az ellensége/s államok kormányainak, hogy 
készek minden további vérontás nélkül békés 
megegyezésre lépni. Olyan ez, a tény a két 
és fél évi zivatartól elborult égboltunkon, 
mint a hajnalcsillag. A nemzet minden áldo-
zatot meghozott a végső diadalért, talán ma 
már senki sincs köztünk, aki nem lenne sze-
mélyileg Is érintve a háborúban. A nemzet 
megmutatta hagy ereiét, hatalmát és é leire-
hivatottságát. Most mégis meg kell állapí-
tani, hogy az a bátor, férfias lépés minde-
nütt milyen, nagy megnyugvást keltett, hiszen 
akkor tettük meg a békeajánlatot, amikor 
egyúttal büszkén hivatkozhatunk a harcté-
ren legutóbb kivívott nagy diadalainkra. 
Rendületlen a hitünk abban, hogy ezt a há-
borút mi, bármi történjék is, meg fogjuk 
nyerni. Még nem tudjuk, mi lesz a lovagia-
san, nemesen felkínált békeajánlat sorsa, de 
bizonyos, hogy ezzel örök időkre megsze-
reztük ,magunknak ellenségeinkkel szemben 
az erkölcsi fölényt. ÉPP oly bizonyos ez, 
mint hogy elutasítás esetén törhetetlen ener-

megbiztam az uj kormány megalakítá-
sáig a kormányzati ügyeik vezetésével. 

Megbízom önt az uj kormány meg-
alakításával és az erre vonatkozó ja-
vaslatainak az előterjesztésével. 

Bécs, 1916 december 13-ikán. 
KÁROLY s. k. 

Dr. Spitzmiiller s. k. 

Bécsből jelentik: Hir szerint a Körber. 
kormány azért mondott le, mert egyrészt 
nem tudott megegyezni a német radikáli-
sokkal, másrészt a kiegyezés kérdésében nem 
tudott Tiszával megegyezésre jutni. Utóda 
Sjntzmüller teljesen a néhai Stiirgkh gróf 
elveinek alapján áll a kiegyezés kérdését 
illetőleg. Remélik, hogy az uj miniszterel-
nöknek skerülni fog a normális viszonyokat 
helyreállítani. 

giával folytatjuk a kemény harcot, mig csak 
a \ égső diadalt k i nem vívjuk. A szövetsé-
ges kormányoknak ez a nemes elhatározása 
enrek a városnak polgársága körében, is 
őszinte örömöt keltett és őszinte visszhang-
ra talált, de egyben — mint minden más 
városában, az országnak — erősebbé tette 
azi elhatározásunkat, hogy — ha kell — ezt 
a háborút törhetetlen' energiával és a végső 
győzelemig fogjuk végigküzdeni. 

A közgyűlés élénk helyesléssel és éljen-
zéssel fogadta,a főispán szavait, aki a napi-
rend előtt még bejelentette a közgyűlésnek 
Koczor János adóügyi tanácsnok szerdán 
délelőtt történt elhalálozását. 

— Mielőtt a tárgysorozat tárgyainak 
tárgyalására térnénk — mondta — egy fáj-
dalmas kötelességet kell teljesítenünk. Rö-
vid szenvedés után ma délelőtt meghalt 
Szeged egyik érdemes és oszlopos tisztvise* 
lője, Koczor János adóügyi tanácsnok, aki 
több, mint 32 éve, hogy kötelességtudó és 
lankadatlan munkásságával igyekezett a vá-
ros ügyeit előre vinni. E g y ilyen kipróbált, 
derék tisztviselőnek elvesztése mindig fáj-
dalmas és sokszorosan érezzük ezt a fájdal-
mat a mai nehéz időben. Tárgysorozaton 
kiviii indítványozom, hogy a közgyűlés ad-
jon részvételének kifejezést a haláleset felett 
és a tanács utján intézzen részvétiratot a 
g\ ászolő családhoz. 

A közgyűlés a főispán indítványát egy-
hangúlag elfogadta és megbízta a tanácsot 
a részvétirat megszerkesztésével. 

(A tanyai népoktatás.) 
(Ezután a tárgysorozatra került a sor. 

Rack Lipót aljegyző a polgármester havi je-
lentését ismertette, amelyet a közgyűlés tu-
domásul vett. Tasahler Endre főjegyző be-
jelenti a közgyűlésnek, hogy a megüresedett 
három törvényhatósági bizottsági tagsági 
'helyre Prelogg József városi főgimnáziumi 
igazgatót, Szász Ernő gyárigazgatót és őr. 
Lippai Lajost választották meg. A közgyűlés 
a bejelentést tudomásul vette. A közigazga-
tási bizottság tagjainak névszerinti szava-
zással újból dr. Becsei Károlyt, dr. Kószó 
Istvánt, Obláth Lipótot, Szarvady Lajost és 
dr. Rózsa Izsót választották meg. Egyhangú 
felkiáltással újból megválasztotta a köz-
gyűlés a kijelölő választmányba dr. Kószó 
Istvánt, dr. Rózsa Izsót és dr. Vegman Fe-
rencet. a számonkérőszék tagjaiul Rainer 
Mórt és Vegman Ferencet, a közápitészeti 
tanács tagjául dr. K óv ács Józsefet; az iga-

zoló választmány tagjaiul dr. Becsey Ká-
rolyt, Homor Istvánt, dr. Jedlicslea Bélát, 
dr. Vegman Ferencet és Várhelyi Józsefet; 
az állandó biráló-választmány tagjaiul dr. 
Balassa Ármint, Reiniger Jakabot, Szarvady 
Lajost, Wagner Gusztávot és dr. Tóth Imrét. 
Ugyancsak újból és közfelkiáltással megvá-
lasztotta a közgyűlés az árvaszéki tanács 
tagjaiul a régi tagokat. 

Lantos Béla igazgató indítványára és 
Bokor Pál javaslatára kimondta a közgyű-
lés, liogy az ujszegedi Pillich Kálmán-utcát 
petróleum helyett légszesszel világittatja, de 
a határozat foganatosítását a síénbiány mi-
att későbbre halasztotta. 

Dr. Gaal Endre referálta, bogy az állam 
38 uj tanyai tanterem és tanítói lakás felállí-
tását kivánjia a várostól. Ezek építési költsé-
gét 800.000 koronára preliminálja a kultusz-
miniszter, .aki a költségekhez 300.000 korona 
hozzájárulást helyezett kilátásba. A tanács 
javasolja a közgyűlésnek, mondja ki, hogy 
nem tartoznék ugyan az államosítási szerző-
dés értelmében még ujabb összegekkel hoz-
zájárulni az iskolák építéséhez, de ha ezzel 
végleg lezárhatja a tanyai iskolák fejleszté-
sének rá hárulható költségeit, hajlandó ezt 
az 500.000 koronás terhet magára vállalni. 

Dr. Fajka Lajos azt indítványoz-
za, hogy a közgyűlés térjen napirendre az 
indítvány felett, mert a népoktatás fejlesz-
tése állami kötelesség, előbb az eddig ópitett 
tanyai iskolákat liozák jókarba, 38 iskolára 
nincs is szükség, azonkívül a tanács elmu-
lasztotta részletes javaslatot liozni a közgyük 
lés elé. 

Dr. Gaal Endre kulturtanáesnok ismer-
teti a miniszternek erre vonatkozó leiratát 
és a tanyai iskolák ügyében hozott első szer-
ződést. 

Dr. Becsey Károly annak a véleményé-
nek ad kifejezést, hogy az iskolák fentartása 
és általában a tanügy fejlesztésének az állam 
feladatát kell bogy képezze. Nem járul a 
tanács javaslatához. Indítványozza, bogy a 
közgyűlés adja vissza előkészítés végett az 
ügyet a tanácsnak és utasítsa, hogy az is-
kolagonduokságok és ipénzügyi bizottság 
meghallgatásával tegyen részletes jelentést, 
hol mennyi iskola felállítására van szükség 
és, mibe kerülnek ezek, valamint, bogy mi-
képpen lehetne a városnak államosítási szer-
ződésben biztosított jogát megóvni. 

Dr. Gaal Endre és dr. Fajka Lajos ismé-
telt felszólalása után a közgyűlés 25 szóval 
12 ellenében a tanács javaslatát elfogadta. 

Dr. Gaal Endre a venerikusok kórházá-
nak ügyét ismertette. A városi közkórház 
mai berendezésében tudvalevőleg nem alkal-
mas a venerikus betegek befogadására. A 
város hatósága a katonai parancsnoksággal 
lépetLérintkezésbe, hogy a venerikus betegek 
kórháza céljaira engedje át a Szent György-
téri iskolát. A katonai parancsnokság erre 
vonatkozóan ígéretet is tett a városnak. A 
város a venerikusok kórházát ugy szervezi 
mieg, liogy hozzá fog tartozni a közkórházhoz. 
A tanács javasolja a közgyűlésnek, hogy ír-
jon fel a miniszterhez a kórház költségeinek 
megtérítése iránt és a költségekre kérjen a 
belügyminisztertől 100.000 korona előleget. 

A közgyűlés a tanács előterjesztését egy-
hangúlag elfogadta, ami után a főispán a 
közgyűlés folytatását csütörtökön délután 5 
órára halasztotta. 

i KYémer H. "3USJZ | 
Kossuth Lajos-sugárut . 

-

Mérsékelt árak. — Pontos 
kiszolgálás. — Férfi- fiu és 

leányka-kalapok. 
£ Telefon 773. Telefon 773. jj s • 

500 .000 korona a tanyai népoktatás fejlesztésére. 
— A decemberi közgyűlés első napja. — 


